Modální slovesa

1. Must and can’t 

= vyjádření domněnky, kterou vyvozujeme z určitých faktů, nejedná se o vyjádření faktu, must – určitě ano, can’t – určitě ne

· v kontextu  tohoto učiva jsou must a can‘t výrazy opačného významu.

1. Přítomný čas prostý:

· He can’t ski every day. – Určitě nelyžuje každý den. / protože to zjevně neumí/

· He must ski every day. – Určitě lyžuje každý den. / protože lyžuje dokonale./

2. Přítomný čas průběhový:

· They can’t be singing now. – Určitě teď nezpívají. /protože nic neslyším/

· They must be singing now. – Určitě teď zpívají. / protože něco slyším/

3. Minulý čas prostý:

· He can’t have been ill then. – Tehdy určitě nebyl nemocný. / protože jsem ho viděl běhat v parku/

· He must have been ill then. – Tehdy určitě byl nemocný. / když jsem ho tehdy viděl, vypadal  hrozně bledě./

4. Minulý čas průběhový:

· He can’t have been going to the theatre when I met him. – Určitě nešel do divadla, když jsem ho potkal. /měl na sobě sportovní úbor/

· He must have been going to a gym when I met him. – Určitě právě šel do tělocvičny, když jsem ho potkal. / měl na sobě sportovní úbor a v ruce sportovní tašku./

Story:

· George is outside his friends‘ house. He has rung the bell three times but nobody has answered.  He thinks: „They must have gone out.“ - Určitě šli ven.

Other examples:  

· The phone rang but I didn’t hear it.       I must have been asleep.

· I ‘ve lost one of my gloves /rukavice/.    I must have dropped it somewhere.
· Jane walked past me without speaking.  She can‘t have seen me.

· Tom walked straight into a wall.          He can’t have been looking where he was going. 

2. Obdobně: may/ might

= možná, oba výrazy  mají stejný/téměř stejný význam, znovu se jedná o vyjádření domněnky:

1. Přítomný čas prostý:

· He may/might be in his office. – Možná je ve své kanceláři.

2. Přítomný čas průběhový:

· He may/might be having lunch now. –Možná teď obědvá.

3. Minulý čas prostý:

· I cannot find my bag anywhere. You might have left it in the shop. – Možná jsi ji nechal v obchodě.

· I was surprised that Sarah wasn’t at the meeting. She might not have known about it - Možná o tom nevěděla.

4. Minulý čas průběhový:

· I wonder why Kay didn’t answer the phone. She may have been sleeping. – Možná spala.

· I wonder why Colin was in such a bad mood yesterday. He may not have been feeling well. – Možná se necítil dobře.

Někdy má  výraz could tento  stejný význam, tzn.: možná.
· The phone is ringing. It could be Tim. – Mohl by to být Tim.

· You could have left it in the shop. – Mohl jsi to nechat v obchodě. /možná jsi   to nechal v obchodě./

3. Should x Shouldn’t 

=!!! pozor, zde se nejedná o domněnku, nýbrž o fakt, který je nám znám, ale vyjadřujeme lítost či rozhořčení, protože se domníváme, že se tak nemělo stát, popř. že se tak nemá dít
1. Přítomný prostý:
· The government should do sth to help young families with small children. – Vláda by měla dělat něco, aby pomohla  mladým rodinám s malými dětmi. / a nedělá/

· You shouldn’t believe everything that you read in the newspapers. – Neměl bys věřit všemu, co čteš v novinách. / a věříš/

2.Přítomný průběhový:

· You should be working now.  -   Měl bys teď pracovat. / a nepracuješ/

· You shouldn’t be working now. – Teď bys neměl pracovat. / a pracuješ./

3. Minulý prostý:

· You should have come on time. – Měl jsi přijít včas. / a přišel jsi pozdě/

· You shouldn’t have told him about it. – Neměl jsi mu o tom říkat. / a řekl jsi mu to/

4.Minulý průběhový: 

· She should have been working on it from Monday to Wednesday last week. – Minulý týden od pondělí do středy  na tom měla pracovat. / a nepracovala/

· She shouldn’t have been listening to our conversation. It was private. – Neměla poslouchat náš  rozhovor. Byl soukromý. / a poslouchala/

